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Náměšť nad Osla-
vou (kid) • Náměšťská 
letecká základna osla-
vila 50 narozeniny. Jak 
jinak, než leteckou pře-
hlídkou a slavnostním 
vojenským 
ceremoniá-
lem.
Pro veřejnost mě-

la základna otevře-
né dveře s prohlíd-
kami techniky. Li-
dé mohli v akci vi-
dět zbrusu nové 
armádní Gripeny. 
Základna přilákala 
více než 10000 ná-
vštěvníků. 

Hejtman Vysočiny Miloš Vy-
strčil (ODS) vojákům přive-
zl prapor Vysočiny a poděko-
vání za dlouholetou spolupráci. 
Na snímku bojový a transport-
ní vrtulník Mil Mi-171Š a v po-

zadí bojový Mil-35 při předvádě-
ní záchrany pilotů a hejtman Mi-
loš Vystrčil při slavnostním cere-
moniálu.
Foto: Luboš Pavlíček/archiv 

kraje
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Jihlava (kid) • Krajské měs-
to a jeho okolí si zahrají v cyk-
lu Šumná města České televize. 
Kromě známých jihlavských bu-
dov z přelomu 19. a 20 století se 
zde objeví i unikátní novodobé 
stavby. Mezi jinými i sídlo kraje, 
proslulé svým jedinečným archi-
tektonickým propojením histo-
rických kasáren s moderními pří-
stavbami.

Malí hasiči z Nevcehle okouzlili Telč

Telč (kid) • Nejlepší mladí češ-
tí hasiči jsou z Pavlova na Jihlav-
sku, kategorii mužů vládnou Ra-
díkovští z Přerovska a hasičky 
z Kunovic na Vsetínsku opanova-
ly pole kategorie žen. To vše na 
noční soutěži v požárním útoku 

na náměstí v Telči, které se účast-
nilo 860 hasičů z celého Česka.
Soutěž se na renesančním ná-

městí konala už posedmé. Po-
řádali ji dobrovolní hasiči z Ne-
vcehle spolu s krajem Vysočina 
a městem Telč. Při požárním úto-

ku se spolu utkávají sedmičlenná 
družstva, která musí ve známém 
postupu rozvinout a spojit hadice 
a zasáhnout terč. 
Lidé mohli v akci vidět i nej-

mladší hasiče. Požární útok před-
vedla i přípravka z mateřské ško-

ly pořádající Nevcehle. Se svým 
uměním se předvedlo i družstvo 
kraje, ve kterém byl například 
hejtman Miloš Vystrčil (ODS), 
či telčský starosta Roman Fa-
beš (SNK ED). „Dobrovolní ha-
siči patří k nejdůležitějším spol-

kům v našem kraji. Proto je dů-
ležité, že do jejich řad přibývají 
mladí lidé,“ řekl hejtman měsíč-
níku Kraj Vysočina poté, co ofi-
ciálně ocenil mladé hasiče z Pav-
lova za úspěch v mezinárodním 
klání v Dolním Rakousku.

ROZHOVOR

Čilý stavební ruch na čistírně v Náměšti nad Oslavou. Foto: archiv kraje

Města už dokončují čistírny 
a kanály zaplacené Evropou

Vysočina/Jižní Morava (kid, 
iro) • Největší stavební počin 
v oblasti čištění vod a zároveň 
první společný a největší český 
projekt v oblasti životního pro-
středí se úspěšně chýlí ke kon-
ci. Nové čistírny odpadních vod 
a kanalizaci dostane naráz desít-
ka měst z Vysočiny a Jižní Mora-
vy. Upozornil na to krajský rad-
ní pro vodní hospodářství Ivo Ro-
hovský (ODS).
Města a obce sdružená ve sva-

zech a vodárenské společnosti 
ze dvou krajů se spojily už v ro-
ce 2000, aby dosáhly na evropské 
peníze. Předložily tehdy do Bru-
selu společný projekt Ochrana 
vod v povodí Dyje. „Bylo to ně-
kolikaleté martyrium vyjednávání 
a vypracovávání projektů. Nemě-
li jsme s Evropou žádné zkuše-
nosti a naopak, bruselští úřední-
ci neměli žádné zkušenosti s ná-

mi. Přitom jde o téměř 1,5 miliar-
dy korun, ze kterých má Evropa 
uhradit 68 procent,“ popisuje těž-
ké začátky Ivo Rohovský. 
Stavby samotné začaly v roce 

2005. „Na čistírnách jsou dnes 
prakticky dokončeny stavební 
části a pokračuje se s osazováním 
technologií a regulačních systé-
mů. Na kanalizacích je dokon-
čena řada úseků v délce několi-
ka desítek kilometrů,“ pochvaluje 
si Rohovský. Velký úspěch dvou 
krajů je důležitý i proto, že ve 
spolupráci s Jihočeským krajem 
připravují obdobně veliký projekt 
další. „Půjde o podobné přestav-
by čistíren a kanalizacích v deseti 
městech. Předpokládáme, že i dí-
ky získaným zkušenostem jej do-
končíme do roku 2010,“ napláno-
val radní Rohovský. Nové čistírny 
a kanalizaci českým městům pří-
mo nařizují evropské předpisy.

Letci oslavili padesátiny padesátiny 
základny

Šumná města 
navštívila kraj

Malí hasiči z Nevcehle to s technikou 
opravdu umějí. Foto: archiv kraje

Družstvo kraje Vysočina se řítí ke stříkačce – uprostřed 
hejtman Miloš Vystrčil, vlevo telčský kastelán Miloš 
Norek a starosta Roman Fabeš. Foto: archiv kraje

Vysočina (kid) 
• Odborné ko-
mise rady tvo-
ří vesměs od-
borníci z pří-
slušných oblas-
tí. Jejich názor 
je pak důležitý 
pro rozhodová-

ní politiků o tom, jak bude Vy-
sočina v příštích letech vypadat.

Kraj se dnes stará o pět nemoc-
nic, provozuje záchrannou službu 
a jeho názor a postoj je důležitý 
i pro privátní zdravotnická zaříze-
ní a lékaře. V otázkách zdravotnic-
tví je tedy kraj tou nejdůležitější 
institucí. Zdravotnickou komisi ve-
de primář ortopedie pelhřimovské 
nemocnice a člen krajského za-

stupitelstva Jiří Běhounek (ČSSD). 
Tvrdí, že za celou dobu existence 
kraje jsou jednání o zdravotnictví 
vážná, ale korektní a on osobně 
by prý uvítal víc práce.
„Komise je složená velmi optimálně 
z odborníků různého zaměření, nebo 
lidí majících ke zdravotnictví blízko. 
Spolupráce s krajským odborem so-
ciálních věcí a zdravotnictví je závis-
lá na konkrétních problémech, které 
jsou komisi předkládány. Svoji roli zde 
hrají i politické pohledy klubů zastu-
pitelstva a jejich vliv na rozhodování. 
Osobně jsem toho názoru, že potenci-
ál komise a její možnosti nebývají od-
borem ani zastupitelstvem využívány 
v míře, kterou je schopna poskytnout. 
Ale jsme poradním odborným orgá-
nem se schváleným programem prá-
ce a je na krajských radních, aby v pří-

padě potřeby komisi zadávali náměty, 
nebo třeba žádali oponenturu názorů 
úřadníků odboru a podobně. Musím 
konstatovat a to velmi neskromě, že 
členové komise se účastní jednání vel-
mi pravidelně a mají o problematiku 
zdravotnictví obecně i v kraji hlubo-
ký zájem. Zkrátka, vesměs jsem s naší 
prací spokojen, i když občas cítím, že 
jsme trošku nevyužiti.“ 
Kraj hledá způsob, jak dál se svý-
mi nemocnicemi naloží. Jaký je 
váš názor na budoucnost kraj-
ských zařízení?
„Každá nemocnice je pro město i ob-
last nejen zdravotnickým zařízením, 
ale také velkým zaměstnavatelem 
kvalifikovaných lidí. To je velmi důleži-
té a málo se o tom mluví. Nemocnice 
má tedy význam i pro ekonomiku, kul-
turu a obecný rozvoj své lokality. Plně 

si uvědomuji historické souvislosti, vý-
voj jednotlivých nemocnic, jejich vaz-
by, ekonomiku, personální i přístrojo-
vé vybavení. A s tím vědomím se do-
mnívám, že úzce specializované obo-
ry, především nové kapacity a jejich 
rozvoj, tedy například kardiologické 
pracoviště, či onkologické centrum, 
mají být v krajském městě. Ostatní ne-
mocnice by měly pracovat v síti. Kaž-
dá z nich by měla nabízet všestrannou 
péči, ale zároveň mít své nosné obory 
a na jejich rozvoji pilně ve spolupráci 
s krajem pracovat. Je to ale otázka vý-
voje na celostátní úrovni, na minister-
stvu a v pojišťovnách.“
Jak vůbec vypadá dopad celostát-
ních komplikací ve zdravotnic-
tví k nám, do regionů? Můžete to 
okomentovat i jako lékař?
„Politické spory o hospodářské formě 

nemocnic se zatím podle mého soudu 
na kvalitě péče o pacienty zásadně-
ji neodrazily. Je před námi ale důleži-
tá otázka – otázka způsobu financo-
vání a s tím spojené otázky smluv se 
zdravotními pojišťovnami a tedy do-
pad na možnosti poskytování odpo-
vídající péče. Je třeba si uvědomit, že 
od roku 1996 je každým rokem nutné 
do zdtravotnictví přidávat státní pe-
níze. Budou-li turbulence okolo finan-
cování pokračovat a budou-li nemoc-
nice nuceny překročit hranici únosné 
efektivity činnosti a šetřit za každou 
cenu, potom může být otázka kva-
lity na pořadu dne. Pak se skutečně 
mohou tyto problémy i pacientů do-
tknout. Osobně si myslím, že kraj bu-
de nucen tuto otázku řešit a vlastně ji 
už řeší, bez ohledu na nejvyšší politic-
ké tahanice.“

Běhounek: Nemocnice mají tvořit síť


